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L’Agència Tributària treballa per 
determinar amb detall el perquè 
de la baixada de la recaptació de 
l’impost de societats, que el 2015 
ha caigut 7 milions respecte del 
2014, i poder definir si ha estat 
perquè s’ha reduït la base tribu-
tària o per l’impacte de les deduc-
cions que permet l’impost.

Així ho va explicar ahir el mi-
nistre de Finances, Jordi Cinca, 
en la presentació de la liquida-
ció del pressupost 2015, exercici 
que, tal com ja va avançar ahir el 
BonDia, s’ha tancat amb un dè-
ficit de 13,2 milions d’euros, la 
meitat del previst però més del 
doble que el del 2014, i amb un 
increment dels ingressos (389 
milions) del 5,05% i de les despe-
ses (300 milions) del 6,73%.

No obstant aquest doble in-
crement, tant els ingressos com 
les despeses liquidades són infe-
riors a les inicialment previstes 
en el pressupost. En aquest sen-
tit, el ministre va recordar que 

a mitjans d’any, i quan ja es veia 
que no s’assolirien els ingressos, 
es va demanar als diferents de-
partaments un esforç en el con-
trol de les despeses, fet que al fi-
nal ha comportat que fins i tot la 
davallada en la despesa liquidada 
hagi estat més gran que en el ca-
pítol d’ingressos, on a més a més 
s’hi han de sumar els 12 milions 
d’euros del pagament a compte 
dels beneficis d’Andorra Telecom. 
Tot i aquest ingrés suplementari, 
Cinca va indicar que sense els  
12 milions els ingressos liquidats 
encara haurien estat superiors 
als que es van liquidar el 2014.

Quant a la caiguda de la recap-
tació per l’impost de societats, 
que ha passat dels 37,3 milions 
d’euros del 2014 a 30,5 milions 
l’exercici 2015, el ministre la va 
atribuir a les compensacions per 
l’increment de les plusvàlues im-
mobiliàries de fa dos anys, que 
“per evitar una doble imposició 
es descompten de l’impost de so-
cietats de l’exercici següent”.

Pel que fa a la caiguda de la 

recaptació per l’IGI, que es redu-
eix en 4 milions, Cinca, que va 
recordar però que el global re-
captat amb la imposició directa 
“ha pujat en 8 milions d’euros”, 
la va atribuir a la baixada de l’IGI 
financer per l’impacte de l’afer de 
Banca Privada d’Andorra.

D’altra banda, s’incrementen 
els ingressos per l’impost de la 
renda (IRPF), que no hi era en 
l’exercici 2014, així com pel de la 
renda dels no-residents (IRNR), 
mentre que es mantenen en els 
mateixos nivells que l’any ante-
rior els ingressos provinents dels 

impostos especials i de la taxa 
sobre el tabac, que no s’han tocat 
aquest darrer exercici.

Pel que fa a les despeses 
(300.163.776 euros), que han 
crescut un 6,7%, Cinca va des-
tacar l’increment del 3,83% de 
les de personal, que va atribuir 
als efectes de la Llei del pla de 
pensions de la funció pública. 
En aquest sentit, el ministre va 
explicar que s’han aprovisionat 
2,62 milions per fer front a una 
part del que ja han meritat els 
funcionaris en actiu i que s’ha 
aportat 815.000 euros al pla de 
pensions i 112.000 més per als 
complements de jubilació dels 
treballadors assimilats adherits 
al pla de pensions.

Les transferències corrents 
també s’han incrementat gaire-
bé en un 15% per la necessitat 
d’augmentar en 15,5 milions 
d’euros la transferència per fer 
front al dèficit de la CASS, men-
tre que les inversions reals es van 
situar en 45 milions d’euros (un 
14,2% més).

Tributs analitza els motius de la 
davallada de l’impost de societats
L’executiu tanca el 2015 amb un dèficit de 13,2 milions, la meitat del previst però més del doble que el del 2014
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El titular de Finances, Jordi Cinca, va presentar ahir la liquidació dels comptes.
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El ministre de Finances, Jordi 
Cinca, es va voler avançar ahir 
a qualsevol informació sobre la 
seva persona que pogués fer-se 
pública en el marc dels ja cone-
guts com a papers de Panamà i va 
confirmar la seva vinculació amb 
una societat panamenya entre 
els anys 1999 i el 2000 que no va 
tenir mai cap mena d’activitat, 
perquè “no hi ha res a amagar i 
sempre és millor anticipar-se”.

En aquest sentit, Cinca va pre-
cisar que durant la seva etapa en 
l’empresa privada, i sempre des-
vinculat de l’activitat pública, va 
ser l’apoderat de la societat pa-
namenya Mariette Holdings Inc., 

una societat creada per l’empresa 
on prestava els seus serveis per 
analitzar la possibilitat d’operar 
al mercat de Centreamèrica i Sud-
amèrica, opció que era més funci-
onal fer “amb una empresa d’allà 
que no andorrana”. Així mateix, 
el ministre, que va precisar que la 
societat no va tenir cap incidèn-
cia en les seves obligacions legals 
ni en les de l’empresa on desenvo-
lupava la seva activitat professio-
nal, ni cap mena de relació amb 
el seu patrimoni personal, va ex-
plicar que es va dissoldre el 2002.

Les manifestacions de Cinca 
van despertar la “preocupació” 
del PS pel dany a la imatge del 
país que es pugui produir tenint 
en compte el ja “prou complicat” 

context actual. Per això, segons 
va explicar el parlamentari Pere 
López, avui es presentarà una 
pregunta de cara a la propera ses-
sió de control perquè Cinca  doni 
les explicacions pertinents. “Ens 
preocupa que el nom del ministre 
de Finances del Govern d’Andor-
ra, en el context econòmic en què 
ens trobem, pugui aparèixer es-
mentat en aquests papers”, va dir 
López, que va insistir que “no és 
una qüestió menor.”

Des d’SDP, Víctor Naudi i Jo-
an-Marc Miralles van mostrar la 
sorpresa “pel tempo d’aquestes 
declaracions del ministre”, tot i 
que van recordar que es tracta 
d’una qüestió de l’àmbit privat i 
legítima si es va fer legalment.

Cinca explica la seva vinculació 
amb una societat panamenya

‘Papers de Panamà’

Redacció
andorra La VeLLa El conseller general de Soci-

aldemocràcia i Progrés (SDP), 
Víctor Naudi, i el secretari 
d’organització de la formació, 
Joan-Marc Miralles, van mos-
trar ahir el temor del partit 
que l’increment de dos punts 
de la cotització, en vigor des 
d’aquest abril, “provoqui una 
certa relaxació i faci que la 
reforma sanitària es retardi 
encara més”. En aquest sentit, 
Naudi, que va assegurar que 
l’increment “no ajuda gens 
l’economia ni els petits empre-
saris i autònoms”, va recordar 
que després de cinc anys de 
govern de DA i de l’increment 
de la despesa sanitària i la re-

tallada de prestacions en de-
terminats medicaments, no 
s’ha avançat en les reformes 
estructurals, que s’haurien 
d’haver fet abans de decidir si 
calia o no incrementar la cotit-
zació a la CASS.

D’altra banda, i tot i feli-
citar-se que les cadenes de 
televisió franceses es puguin 
seguir veient i en alta defini-
ció per als usuaris de la fibra 
òptica, Miralles va lamentar la 
pèrdua de qualitat de la imat-
ge pel que fa a la televisió digi-
tal terrestre i va carregar dura-
ment contra Andorra Telecom 
per haver invertit uns diners 
a mantenir una tecnologia 
obsoleta i no haver millorat 
l’equipament de la TDT.

SDP tem que es retardi 
més la reforma sanitària 
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